
Oświadczenie złożone 

przez senatora Władysława Komarnickiego 

na 69. posiedzeniu Senatu 

w dniu 20 grudnia 2018 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra sprawiedliwości, prokuratora generalnego Zbigniewa Ziobry 

Szanowny Panie Ministrze! 

1 stycznia 2018 r. minęło 20 lat od wejścia w życie ustawy o zastawie rejestrowym i rejestrze zastawów 

(DzU z 2018 r. poz. 2017). Zgodnie z art. 18a po upływie 2 dekad zastaw podlega wykreśleniu z urzędu, chy-

ba że strony postanowią o jego utrzymaniu (termin ten można wydłużyć maksymalnie o 10 lat). 

Oznacza to, że pierwsze ustanowione zabezpieczenia, które były wpisywane do rejestru w 1998 r., powin-

ny zostać wykreślone – oczywiście jeśli wcześniej zastawca (czyli właściciel rzeczy) lub zastawnik (wierzy-

ciel) nie wystąpili do sądu o wykreślenie zastawu, bo pożyczka, która była w ten sposób zabezpieczona, zo-

stała spłacona. Choć dopilnowanie tego leży w interesie zastawcy, to często się tego nie robi. 

Sądy rejestrowe muszą teraz przejrzeć rejestry, zidentyfikować zastawy ustanowione w 1998 i 1999 r. 

oraz wszcząć procedurę zmierzającą do ich usunięcia. Warto dodać, że o ile dziś rejestr jest prowadzony w 

formie elektronicznej, o tyle wtedy akta prowadzono w formie papierowej. 

W związku z tym proszę Pana Ministra o odpowiedź, jak wyglądają przygotowania sądów w zakresie tej 

sprawy. 

Z wyrazami szacunku 

Władysław Komarnicki 
 


